
Protokół wspólnego posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

oraz Komisji Oświaty i Kultury 
w dniu 26 sierpnia 2015r. 

 
 Posiedzenie otworzył o godzinie 8:30 Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych członków komisji i pracowników urzędu 
gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Donata Michałowska 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Magda Rachtan - Małycha 
Andrzej Szymczak 
Jakub Żołądek 
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta / Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Przygotowanie szkół do nowego roku szkolnego 2015/2016 (komisja objazdowa) 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 

W pierwszej części posiedzenia komisja przeprowadziła wizytację szkół na terenie gminy. 
 Przygotowanie Zespołu Szkół w Tulcach do nowego roku szkolnego przedstawił Dyrektor 

Grzegorz Stachowiak. Prezentując placówkę Dyrektor zwrócił uwagę na wykonane w okresie 
wakacyjnym malowanie części sal lekcyjnych, doposażenie szkoły w tablice interaktywne                
i indywidualne szafki uczniowskie.  

 
Dyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie Marzena Socha poinformowała, że największą 

zmianą w placówce jest kolejny zmodernizowany korytarz szkolny (nowa stolarka drzwiowa, 
posadzka i instalacje), ponadto podobnie jak w Tulcach szkołę wyposażono w dodatkowe tablice 
interaktywne, szafki uczniowskie oraz odświeżono ściany w czterech salach lekcyjnych.  

 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Ziminie Przemysław Hęćka oprowadzając członków 

komisji po korytarzach szkolnych za największe osiągnięcie w perspektywie nowego roku 
szkolnego uważa wynik konkursu wniosków złożonych w Akcji 2 Partnerstwa Strategicznego na 
rzecz edukacji szkolnej, w którym szkoła zakwalifikowała się do udziału w Międzynarodowym 
unijnym Programie „Erasmus plus”. Dyrektor podkreślił, że placówka znalazła się wśród                     
68 projektodawców, którzy wygrali międzynarodowy projekt. 
 
Ad.2 

W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały następujące 
projekty uchwał: 

 



Ø Projekt uchwały nr IX/52/2015 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXV/184/2012 Rady 
Gminy Kleszczewo z dnia 12 grudnia 2013r. w sprawie podziału Gminy Kleszczewo na stałe 
obwody głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że w związku z  Uchwałą                     
Nr VIII/46/2015 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 30 czerwca 2015r.  w sprawie podziału Sołectwa 
Gowarzewo  istnieje potrzeba  zmiany Uchwały Nr  XXV/184/2012 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 
19 grudnia 2012r.  w sprawie podziału Gminy Kleszczewo na stałe obwody głosowania, ustalenia ich 
numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
 Zmiana dotyczy obwodu  głosowania nr 2. Dotychczas granice obwodu głosowania  
obejmowały Sołectwo Bylin, Sołectwo Komorniki oraz Sołectwo Gowarzewo, w skład którego 
wchodziły miejscowości Gowarzewo, Szewce i Tanibórz. 
 Na wniosek mieszkańców jak również z inicjatywy organu gminy przeprowadzone zostały 
konsultacje z mieszkańcami, w wyniku których Rada Gminy Kleszczewo Uchwałą  Nr Uchwałą           
Nr VIII/46/2015 z dnia 30 czerwca 2015r. dokonała podziału Sołectwa Gowarzewo na  3 odrębne 
sołectwa tj. Sołectwo Gowarzewo, Sołectwo Szewce i Sołectwo Tanibórz.  
 Proponowana zmiana uchwały nie powoduje de facto zmian granic obwodu głosowania              
Nr 2, a jedynie ma na celu  opisanie jego granic zgodnie  z  ustalonym podziałem sołectw. 
 W związku z Uchwałą  Nr VIII/46/2015 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 30 czerwca 2015r.         
w sprawie podziału Sołectwa Gowarzewo proponowane  granice obwodu głosowania Nr 2 obejmują: 
Sołectwo Bylin, 
Sołectwo  Komorniki, 
Sołectwo Gowarzewo, 
Sołectwo Szewce, 
Sołectwo Tanibórz. 
 Projekt uchwały przedstawiony został do zaopiniowania Komisarzowi Wyborczemu           
w Poznaniu i uzyskał pozytywną opinię. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

Ø Projekt uchwały nr IX/53/2015 w sprawie uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy Kleszczewo 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 
8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym do kompetencji Rady Gminy należy nadawanie gminnym 
jednostkom pomocniczym statutów, które powinny w szczególności określać nazwę i obszar 
jednostki pomocniczej; zasady i tryb wyborów organów jednostki pomocniczej, w tym także sprawę 
zasad  i trybu odwołania tych organów; organizację i zadania organów jednostki pomocniczej; zakres 
zadań przekazywanych jednostce przez gminę oraz sposób ich realizacji; zakres i formy kontroli oraz 
nadzoru organów gminy nad działalnością organów jednostki pomocniczej. 

W świetle postanowienia art. 35 ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym uchwalenie statutu  
jednostki pomocniczej gminy powinno być poprzedzone konsultacjami.  

Zgodnie z postanowieniami Uchwały Nr VIII/47/2015 Rady Gminy Kleszczewo z dnia            
30 czerwca 2015r. w sprawie   przeprowadzenia konsultacji społecznych celem zaopiniowania 
projektów statutów sołectw Gminy Kleszczewo przeprowadzono konsultacje z mieszkańcami Gminy 
Kleszczewo obejmujące sołectwa :Bylin, Gowarzewo, Kleszczewo, Komorniki, Krerowo, 
Krzyżowniki, Nagradowice, Markowice, Poklatki, Szewce, Śródka, Tanibórz, Tulce i Zimin 
 Konsultacje przeprowadzone zostały w okresie od dnia 07 lipca 2015r. do dnia 07 sierpnia 
2015r. 
Konsultacje  przeprowadzone zostały  w trybie ankiety konsultacyjnej polegającej na :  1) udzieleniu 
odpowiedzi na pytanie : „Czy jest Pani/Pan za przyjęciem statutu Sołectwa ……………..                      
w brzmieniu stanowiącym załącznik nr ……. do Uchwały Nr VIII/47/2015 Rady Gminy Kleszczewo 
z dnia 30 czerwca 2015r. ?” 
2) zgłoszeniu uwag/wniosków do statutu. 

 



Uprawnionymi do  wzięcia udziału  w konsultacjach byli  mieszkańcy poszczególnych sołectw. 
Ankiety konsultacyjne i treści projektów statutów udostępnione zostały mieszkańcom w następujący 
sposób:  

1) poprzez ich  zamieszczenie na stronie internetowej  gminy www.kleszczewo.pl                            
i w Biuletynie Informacji Publicznej www.bip.kleszczewo.pl , 

2) wyłożenie  w sekretariacie Urzędu Gminy w Kleszczewie  ul. Poznańska 4,  w dniach                   
i godzinach pracy urzędu, w okresie trwania konsultacji, 

3) wyłożeniu w  sołectwach u sołtysów w okresie trwania konsultacji.   
Wypełnione formularze ankiet  dostarczone zostały  do sekretariatu Urzędu Gminy  lub                   
za pośrednictwem poczty na adres : Urząd Gminy w Kleszczewie, ul. Poznańska 4, 63-005 
Kleszczewo, na adres poczty e-mail : urzad@kleszczewo.pl ( skan wypełnionej ankiety)  albo przez 
sołtysów               w nieprzekraczalnym terminie do dnia 07 sierpnia   2015r. 

Pani Sekretarz poinformowała, że z całego terenu gminy wpłynęły 24 ankiety (Szewce             
- 4, Tanibórz - 3, Gowarzewo - 3, Tulce - 2, Nagradowice - 7 i Kleszczewo - 5), a mieszkańcy 
sołectw, którzy wzięli udział w konsultacjach jednogłośnie opowiedzieli się za przyjęciem  
proponowanych projektów statutów i nie  zgłosili żadnych uwag.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr IX/54/2015 w sprawie przejęcia od Powiatu Poznańskiego  zadania   
zarządzania  niektórymi odcinkami dróg powiatowych przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz 
poinformowała, że zgodnie art. 19 ust 4 ustawy z dnia 21 marca 1985r. o drogach publicznych 
zarządzanie drogami publicznymi może być przekazywane między zarządcami w trybie 
porozumienia, regulującego w szczególności wzajemne rozliczenia finansowe. 
 Opracowanie projektu przebudowy skrzyżowania dróg powiatowych nr 2429P i 2440P               
w Tulcach  w rejonie wjazdu na teren Sanktuarium oraz wokół pętli autobusowej i przystanku  
związane jest z koniecznością rozwiązania problemu obsługi komunikacyjnej terenu wokół kościoła 
w  Tulcach. 

Rada Gminy Kleszczewo Uchwałą Nr  XLIV/327/2014 z dnia 30 września 2014r.  określiła 
termin  wykonania zadania na dzień 30 czerwca 2015r. Wobec wydłużenia terminu realizacji 
projektu oraz utraty ważności w/w uchwały  zachodzi konieczność podjęcia nowej uchwały, w której  
przejęcie zadania następuje do dnia  31 grudnia 2015r.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr IX/55/2015 w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów 
na ławników przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie z art. 160                
§ 1 ustawy z dnia 27 lipca 2001 r. - Prawo o ustroju sądów powszechnych Ławników do sądów 
okręgowych oraz do sądów rejonowych wybierają rady gmin, których obszar jest objęty 
właściwością tych sądów - w głosowaniu tajnym. 

Zgodnie z  brzmieniem art. 161  § 1 w /w ustawy  liczbę ławników wybieranych przez 
poszczególne rady gmin do wszystkich sądów działających na obszarze właściwości sądu 
okręgowego, w tym także liczbę ławników do orzekania w sprawach z zakresu prawa pracy, ustala 
kolegium sądu okręgowego; liczbę ławników do poszczególnych sądów rejonowych ustala                   
się              po zasięgnięciu opinii prezesów tych sądów. 

Kandydatów na ławników mogli zgłaszać prezesi właściwych sądów, stowarzyszenia, inne 
organizacje społeczne i zawodowe, zarejestrowane na podstawie przepisów prawa, z wyłączeniem 
partii politycznych, oraz co najmniej pięćdziesięciu obywateli mających czynne prawo wyborcze, 
zamieszkujących stale na terenie gminy dokonującej wyboru, w terminie do dnia 30 czerwca 
ostatniego roku kadencji. 

Zgodnie z art. 163 Wybory ławników odbywają się najpóźniej w październiku roku 
kalendarzowego, w którym upływa kadencja dotychczasowych ławników, natomiast przed 

 



przystąpieniem do wyborów rada gminy powołuje zespół, który przedstawia na sesji rady gminy 
swoją opinię o zgłoszonych kandydatach, w szczególności w zakresie spełnienia przez nich 
wymogów określonych w ustawie.  

Pani Sekretarz dodała, że wybór dotyczył będzie jednego ławnika do orzekania w sprawach           
z zakresu prawa pracy, a kandydatem jest Pani Mirosława Radzimska. 

Chęć uczestniczenia w pracach zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników zgłosili 
Pan Marek Maciejewski i Pan Tadeusz Lammel. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

Ø Projekt uchwały nr IX/56/2015 w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 2015r. 
przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że po stronie dochodów i wydatków 
wprowadzono poniższe dotacje i środki w rozdziałach: 
- 75110 dotacja na zadania zlecone dotyczące przeprowadzenia referendum w dniu 06.09.2015r.             
- 7.024zł, 
- 80101 Szkoły podstawowe (44.246,78zł) i 80110 Gimnazja (26.574,30zł) dotacja na zadania 
zlecone przeznaczona na wyposażenie szkół w podręczniki, materiały edukacyjne lub materiały 
ćwiczeniowe  oraz na sfinansowanie kosztów zakupu podręczników, materiałów edukacyjnych lub 
materiałów ćwiczeniowych, 
- 80195 środki z Stowarzyszenia LGD „Trakt Piastów” na realizację zadania „Maluchy w świetlicy” 
- 3.500zł 
- 85206 Wspieranie rodziny dotacja na zadania własne przeznaczone na wynagrodzenie dla asystenta 
rodziny w ramach realizacji Programu asystent rodziny i koordynator rodzinnej pieczy zastępczej          
na rok 2015 15.033zł. W związku z tym, że w budżecie zabezpieczono środki własne na powyższy 
cel, wprowadzona dotacja pozwoliła przesunąć środki własne z tego rozdziału na  inne zadania.  
- 85213 zwiększona dotacja na zadania własne dotyczące składek na ubezpieczenie zdrowotne               
w kwocie 687zł. Po stronie wydatków zwiększono plan o 859zł uwzględniając udział własny gminy, 
- 85216 zwiększona dotacja na zadania własne dotyczące wypłat zasiłków stałych – 1.760zł, 
- 85415 wprowadzono dotację celową przeznaczoną na dofinansowanie zakupu podręczników                 
i materiałów edukacyjnych dla uczniów w ramach Rządowego programu pomoc uczniom w 2015r.   
– „Wyprawka szkolna”. 

Po stronie wydatków w rozdziale 92195 przesunięto środki 5.600zł zabezpieczając 
odpowiednie wydatki na realizację programu „Wielkopolska Odnowa Wsi” – możliwość otrzymania 
środków z Urzędu Marszałkowskiego. Złożony wniosek dotyczy wyposażenia kącika czytelniczego 
w bibliotece prowadzonej przez Sołectwo w Śródce. 

Dodatkowo zmianę analityczną po stronie wydatków majątkowych określa załącznik Nr 2a, 
w którym między innymi rozszerzono zakres dotacji dla Zakładu Komunalnego w rozdziale 90017 
dotyczący modernizacji sieci wodociągowej w Tulcach. Zmiana ta ujęta jest również w załączniku       
nr  4 do niniejszej uchwały. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  

Ø Projekt uchwały nr IX/57/2015 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Kleszczewo na lata 2015 - 2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała,                    
że do załącznika Nr 1 Wieloletniej Prognozy Finansowej wprowadzono zmiany, które zostały 
wprowadzone do budżetu Zarządzeniem  Nr 48/2015 Wójta Gminy z dnia 21 lipca 2015r., oraz 
Uchwałą Rady Gminy Nr IX/56/2015 z dnia 02 września 2015r. Zmiany wprowadzono                    
w poniższych wierszach: 
- 1 i 1.1  Dochody ogółem i dochody bieżące  zwiększono o 108.039,08zł, 
- 1.1.5 Dotacje na cele bieżące zwiększono o 104.539,08zł,  
- 2 Wydatki zwiększono o 108.039,08zł, 
- 2.1 Wydatki bieżące zwiększono o 73.739,08zł, 

 



- 2.2 wydatki majątkowe zwiększono o 34.300zł. 
Powyższe zmiany wpłynęły na zmianę wskaźników tj.: 
-  w wierszu  9.1, 9.2  i  9.4  wskaźnik w 2015r.  zmniejszył się o 0,02%, 
- w wierszu  9.5 wskaźnik zwiększył się o 0,06% w 2015r. 
- w wierszu  9.6 i 9.6.1 wskaźnik zwiększył się o 0,02% w 2016, 2017  i 2018 roku. 
Pozostałe zmiany wprowadzone do załącznika Nr 1: 
- w wierszu  11.1 wynagrodzenia zwiększono o 10.903,19 zł,  
- w wierszu  11.3  i 1.3.2  wydatki majątkowe objęte limitem zmniejszyły się o 2.500.000zł.                  
Z wykazu przedsięwzięć objętych limitem zdjęto zadanie związane z budową sieci kanalizacji 
sanitarnej w Tulcach. Z uwagi na fakt, że zadanie będzie realizowane wyłącznie w 2015r. nie ma 
potrzeby ujmowania go w WPF. Zmiana została wprowadzona również do załącznika Nr 2  Wykaz 
przedsięwzięć do WPF. 
- w wierszu  11.5 zwiększono o 34.300zł nowe wydatki inwestycyjne. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

W dalszej części posiedzenia Pani Sekretarz przytoczyła treść wniosku Państwa Batyckich          
w sprawie umożliwienia bezpłatnych przejazdów komunikacją gminną sześcioletniej córce, która 
realizowała będzie obowiązek szkolny w Państwowej Ogólnokształcącej Szkole Muzycznej                  
w Poznaniu.  

Pani Sekretarz wyjaśniła, że dzieci z terenu Gminy Kleszczewo dojeżdżające do szkół               
na terenie gminy są z opłat za przejazd zwolnione. Pani Sekretarz uważa, że trudną                             
do sprecyzowania byłaby potencjalna grupa osób objętych zwolnieniami z opłat na zasadzie 
podobnej do proponowanej przez Państwa Batyckich. Pani Sekretarz uważa, że gmina  zabezpiecza 
realizację obowiązku szkolnego swoich mieszkańców w gminnych placówkach, a wybór poznańskiej 
szkoły wynika z woli rodziców. 

Radna Rachtan – Małycha uważa, że na terenie gminy jest dużo dzieci, które w związku             
ze swoimi predyspozycjami realizują obowiązek szkolny poza gminą i są do szkół dowożone na 
własną rękę przez rodziców czy opiekunów.  

Radna Michałowska uważa, że zwolnienie z opłat jednego dziecka spowoduje lawinę 
podobnych wniosków dotyczących szkół sportowych, językowych itp. 

Przewodniczący Lesiński dodał, że koszt biletu jest niewspółmierny do pozostałych 
wydatków ponoszonych na dziecko uczęszczające z woli rodziców do szkół poza Gminą 
Kleszczewo. 

Radni jednogłośnie opowiedzieli się przeciwko wprowadzeniu dodatkowych zwolnień z opłat 
za przejazdy komunikacją gminną. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań Przewodniczący 
Lammel zakończył posiedzenie komisji o godz. 12:20. 

 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Tadeusz Lammel 

 


